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Enyhítésükre az isteni gondviselés az újrakezdés és folytatás 
ígéretével, lendületével fonta át ezt az időszakot, hogy ne az 
évszakkal járó elmúlás hangulata legyen úrrá rajtunk. 

Az újrakezdés mellett ebben az időszakban az emlékezés is 
sajátos hangulattal bír. Októberben az aradi vértanúk, majd az 
1956-os forradalom emléke elevenedik fel. Idén, halálának 430. 
évfordulóján Heltai Gáspár prédikátorra, íróra emlékezik Egy-
házunk. A reformáció ünnepe után novemberben Dávid Ferenc, 
egyházalapítónk személye kerül előtérbe. Emlékezni annyi, mint 
hitbeli megerősítési nyerni a folytatásra, az újrakezdésre, mely 
ebben az évszakban mélyebb értelmet nyer. 

Hűvös őszi reggeleken az ablakon kitekintve gyakran ugyan-
azt az egykedvű, szürke eget látjuk. Útnak indulunk. Folytatjuk. 
Újrakezdjük. 

Sándor Krisztina 

Hűvös reggeleken 
a korai ébredés munkára szólít. Kinézünk az ablakon: semmi 
biztatót nem jósol az idő. Borús, párás a levegő, a szél még 
havas esőt is hozhat. Az ilyen egykedvű hétköznapok reggelén 
mégis útnak indulunk. Az őszre váltott természet életünkben az 
újrakezdésről avagy a folytatásról szól. 

Az eltelt nyár többnyire mindenkinek nagyobb szabadság-
gal járt. Az őszbe forduló idő természete más minőséget hor-
doz. Látszólag csupa szürkeség, kellemetlen időjárás, mely egy-
hangúságot, borongós kedélyt alakít. Ennek ellenére ez időszak 
legtalálóbb jellemzője mégis az újrakezdés lehetősége. 

Szeptember az iskolai évkezdés jegyében határozza meg 
mindannyiunk életéi. Gyermekeink, unokáink, fiatal ismerő-
seink reggelente útnak indulnak. Soraink rendeződnek, kör-
nyezetünk mozgástere nekünk is rendszert szab. Az őszi há-
laadás ünnepe lezárja a nyarat, és előkészíti azt a hosszabbik 
időszakot, mely nem a nagyobb szabadságot, hanem a mély és 
tartalmas fejlődés lehetőségét hordozza. Ősztől egész télen át 
látszólag „begubózunk" az otthon, a lakás és bizonyos intéz-
mények falai közé. Mindez viszont a visszarendeződés, a mun-
ka folytatásának jegyében szemlélhető. Előttünk áll a zord és 
- látszólag - „ólomlábakra állt" idő adta lehetőség: alaposabb 
munkát végezni, továbbfejlődni, és - úgymond - „lassabban", 
tartalmasabban élni. 

A nyárból az őszbe fordulás az évszakváltások talán legne-
hezebben elfogadható része. A hideg évszakokban a fűtetlen 
lakások, a kényszerből kint, a szabadban vállalt munkahelyek 
és a beteg, megviselt idősek fájó gondolatai a tél „túlélésére" 
vonatkozóan mind-mind nehezebbé teszik ezt az időszakot. 

Október 9-én ünnepi istentisztelet keretében szentelték fel az erdőszentgyörgyi unitárius templomot. Az ünnepségen a szószéki szolgálatot 
dr. Szabó Árpád püspök végezte, utána Nagy László marosvásárhelyi lelkész vezetésével úrvacsoraosztásra került sor. 

Atlantisz 
„megváltása" 

A kül- és belföldi közvéleményt az 
1980-as évek elején mélyen megrendítette 
Bözödújfalu elárasztása. Az 1988-as, ere-
deti „szisztematizálási tervben" a három, 
Bözödújfaluban jelen levő felekezet mind-
egyike számára kijelöltek egy-egy erdő-
szentgyörgyi lelket templomépítés céljára. 
Ezeket azonban Ceau^escu „egyetlen toll-
vonással" elvette az egyházaktól. A poli-

tikai fordulatot követően az egyházak ki-
tartó kérelmezésére a Maros Megyei Ta-
nács újból kijelölte és átadta az érintett 
egyházaknak az eredetileg megállapított 
telkeket. 

A bözödújfalusi gyűjtőgát építése nyo-
mán elárasztott falu unitárius temploma 
helyett így - jelentős összegű állami kár-
pótlási jellegű finanszírozással és külföldi, 
illetőleg egyházi támogatással - felépült 
az impozáns új templom. A tervezés 
1995-ben kezdődött (tervező: Bíró Gábor, 
Marosvásárhely), az építés pedig 1999-
ben - akkor még állami támogatás nélkül. 

Az új templomtér két nagy helyiség-
ből áll: a tulajdonképpeni templomból és 
az egyházközségi tanácsteremből. A ket-
tőt harmonikaajló választja el egymástól, 
így a templom 120 körüli befogadóképes-
sége 150- 160-ra növelhető. 

Az egyházközség egy 200 kg-os új ha-
rangot is öntetett, de emellett fennmaradt 
az erdőszentgyörgyi harangláb eredeti ha-
rangja és a bözödújfalusi régi templom 
harangja is. 

(Folytatás az 5. oldalon) 

Jakabffy Tamás 



A kudarc anatómiája 
„A válasz miatt elborult az arca, 

és szomorkodva távozott, mert nagy vagyona volt." 
(Mk 10,22) 

A gazdag ifjú története (Mk 10, 17-22) egy kudarctörténet 
leírása. Emlékszünk: ő, aki, megtartott minden parancsolatot, 
igazságosságának és hi thűségének tudatában fordul a Mes-
terhez, hogy megerősíttessen bizonyosságában: méltó az örök 
életre. 

Jézus azonban azt kéri tőle, hogy ossza ki vagyonát a szegé-
nyek között és kövesse őt, amit a gazdag ifjú képtelen megtenni 
- így szomorúan távozik. 

Kinek a kudarca ez? Jézusé, amiért nem tudott vagy nem 
akart úgy érvelni, nem tudott olyan vonzó lehetőséget felaján-
lani, a feltételeket úgy megszabni, hogy azt a gazdag ifjú elfo-
gadja? Vagy talán inkább a másik oldalon a kudarc, az ifjú 
ember oldalán, aki, bár áhítozza a lelki beteljesülést, nem tud 
elszakadni az anyagi világ vonzásától? 

A gazdag ifjú kudarca visszacseng életünkben, hiszen mi is 
olyan sokszor vallunk kudarcot , olyan sokszor borul el az 
arcunk, és távozunk valóságosan vagy jelképesen. 

Az emberi élet tör ténetének ijesztően nagy hányada arra 
figyelmeztet, milyen távol is vagyunk a tökéletességtől. A valós 
világ tévedésekről, tökéletlenségről, hibákról, zsákutcáról és 
veszteségekről szól. Nézzünk körül életünkben: kudarcot val-
lunk mint gyermekek, mint szülők, mint munkatársak, kudarc-
nak éljük meg azt, hogy a bonyolult világban sokszor képte-
lenek vagyunk eligazodni, kudarcként éljük át a testi vagy lelki 
betegségünket és sokszor magát a halált is. 

Kudarcot vallunk, és nem szeretjük, pedig a kudarc le-
hetősége árnyékként kísér életünk minden pillanatában. Éppen 
ezért életünk egyik fontos feladata megtanulni , hogyan dol-
gozzuk fel, hogyan éljünk vele, mit tanul junk e keserű alkal-
makból. 

Október hónap a magyarok számára nemcsak az ősz szo-
morúságával terhes, hanem egy nép kudarcainak emlékével is. 
Az 1848-1849-es és az 1956-os forradalom nemzetünk szabad-
ságszeretetének fellobbanása, amelyet gyászos elbukás követ. A 
közösségi tragédiát nyomatékosítja a bukásba foglalt vagy abban 
gyökerező számtalan egyéni és családi megpróbáltatás. 

Közösségi és egyéni életünkben egyaránt szembesülnünk 
kell kudarcainkkal úgy, hogy nem engedjük át magunkat a két-
ségbeesésnek vagy a félelemnek, és úgy, hogy nem okolunk 
csupán másokat, hanem saját felelősségünket is vállaljuk. 

Életünk nagy tanítómesterei között a kudarcnak is ott kell 
szerepelnie. Gondol junk csak arra, hogy amikor sikeresek va-
gyunk, ott a kísértés, hogy semmit se változtassunk, hiszen a 
dolgok jól mennek. A siker sokszor túlzott önbiza lommal és 
nyomában stagnálással jár. A kudarc megrendítheti ugyan ön-
bizalmunkat, de egyben arra is ösztönöz, hogy változtassunk 
hozzáállásunkon vagy a körülményeken. 

Életünkben a kudarc másik nagy szerepe, hogy megtanít 
arra, amit Carlos Fuentes mexikói regényíró így nevez: „a siker-
telenség értékei". Fuentes arra utal, hogy amikor kudarcot val-
lunk, emberi életünk egy olyan alapvető vonását ért jük meg, 
amelyet másként nem tapasztalhatnánk meg és nem élhetnénk 
át: a fájdalom, a csalódás életünk velejárója. A kudarc rácáfol 
magabiztosságunkra, rácáfol arra a hitünkre, hogy mindez 
megtörténhet mással, de nem velem. Igenis, velem csakúgy meg-
történik - előbb vagy utóbb. S ezt nemcsak önnön kudar-

cainkból tanulhat juk meg, hanem ha bölcsek vagyunk, a 
másokéból is. Talán erről szól a mondás , hogy igyekezzünk 
mások hibáiból okulni, mert életünk nem elég hosszú, hogy 
minden hibát magunk is elkövethessünk. 

Ezek mellett a legfontosabb, amit a kudarc életünkben be-
töltött szerepéről e lmondha tunk az, hogy minden kudarc vi-
szonylagos. Ahhoz, hogy bizonyosan tudjuk: kudarcot vallot-
tunk, kell lennie egy viszonyítási alapnak, amihez mérten alul-
maradtunk. Ez a viszonyítási alap sokszor nem elég világosan 
körvonalazot t , így ami elsőre kudarcnak tűnik, az később-si-
kernek bizonyulhat. És természetesen fordítva. 

Október végén, a reformációt ünnepelve, Luther Mártonra 
emlékezünk. Élete és munkássága arra emlékeztet bennünket , 
hogy kudarcot vallott mint katolikus szerzetes, mint egyhá-
zának belső reformátora, de ebből a kudarcból indult el a refor-
máció. 

Thomas Alva Edisont, a feltalálót egy alkalommal arról fag-
gatta egy újságíró, miként viselte el, hogy többezer alkalommal 
vallott kudarcot kutatásaiban, amelyek az izzószál feltalálására 
irányultak. Edison erre így válaszolt: „Milyen kudarcról beszél? 
Én csak azt tudom, hogy már ismerem többezer módját annak, 
hogy miként nem lehet előállítani egy izzószálat." 

Kudarcaink álmaink nagyságáról is beszélnek. Akinek föld-
hözragadtak az álmai, aki megelégszik a kevéssel, aki inkább 
vállalja a csúszás biztonságát, mint a repülés kockázatát , azt 
nem éri kudarc. Lehet így is élni. De vajon érdemes-e? 

A gazdag ifjú magasra állította a mércét önmagának, és ku-
darcot vallott. Én azonban hiszem, hogy a történetnek itt nincs 
vége, hogy valahol, egy későbbi időben volt hite és ereje felnőni 
álmához. Talán egyszer majd valaki megírja a gazdag ifjú tör-
ténetének folytatását, akár papíron, akár az életben. 

Jézusról is e lmondhat juk, hogy kudarcot vallott, hiszen az 
általa felállított mércét még kétezer év után is képtelenek elérni 
az emberek. Az ő hibája volna ez, vagy a miénk?. Érdemes ezen 
e lgondolkodni m i n d n y á j u n k n a k . Azoknak , akik még a gaz-
dag ifjú vágyainak megfogalmazásáig sem jutnak el, azoknak, 
akik nem is próbálkoznak, azzal indokolva, hogy úgyis kudar-
cot vallanak. 

Akik pedig megpróbálják, azok közül talán sokan úgy jár-
nak, mint a gazdag ifjú. 

Mit tegyünk hát ? 
Hiszem, hogy mindennapi életünkben, hitünk megélésében, 

Egyházunkhoz, közösségeinkhez való viszonyulásunkban sok-
szor a legjobb akarat, a legtisztább szándék ellenére is kudarcot 
vallunk. Ez a kudarc azonban csak ideiglenes - ha mi is úgy 
akarjuk. Ez a kudarc a termőtalaja egy új meglátásnak, egy új 
útnak, amely sikerre vezethet. A jézusi mérce nem ígér egyszeri 
és végleges beteljesülést, hanem egy életen át tartó, szüntelen 
próbálkozást , esetleg növekedést a tökéletesség vonzásában. 
Hajlandók vagyunk-e vállalni az ezzel járó kockázatot? Hajlan-
dók vagyunk-e vállalni a kudarc lehetőségét? 

Unitárius énekeskönyvünk 256. éneke erre a kérdésre így 
válaszol: 

Ember tervez, odalesz, kezdd el, újra kezdd 
Embernek a sorsa ez, kezdd el, újra kezdd! 
Rosszul fogtad, elveszett, mással is már megesett, 
Él az Úr fejed felett, kezdd el, újra kezdd. 

Azt ne mondd: Mért kezdeném?! Kezdd el, újra kezdd! 
Nincs már abban, nincs remény. Kezdd el, újra kezdd! 
Ember, ember ébredezz, kishitün ne csüggedezz, 
Fent az Úr, nem érted ezt? Kezdd el, újra kezdd! 

Pap Mária 
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Mint egy inga 

A CE Philothea Klub, a Keresztény Orvosok Szövetsége és 
a Studium Alapítvány március 19-e és 2l-e között Maros-
vásárhelyen ötödik alkalommal szervezte meg a Keresztény 
Orvos-Találkozót. Az idén A modern pszichiátria kérdései 
témakörben hangzottak el előadások, kerekasztal-beszélgetések 
neves magyarországi és hazai meghívottak közreműködésével. 
Alább J. Orbán Erika beszélgetését adjuk közre dr. Hézser 
Gábor pasztorálpszichológussal. 

J . Orbán: Az Ön neve Erdélyben leg-
inkább könyvei révén ismerős. Kérem a 
Professzor ural, beszéljen magáról, mun-
kájáról, életéről. 

Hézser: Harminc év óta a németorszá-
gi Bethelben élek. Bethelnek nagy diakó-
niai központja van, ahol ötezer gondozot-
tal foglalkozunk mintegy tízezren. Egész 
kis városrész Bliefeldben, amely jó száz 
évvel ezelőtt azzal a céllal épült, hogy any-
nyira normális életlehetőséget próbáljunk 
megteremteni a fogyatékosok számára, 
amennyire csak lehet. így alakult ki ez a 
kisváros-forma, amihez hamarosan egész 
sor kórház, egyetem, iskolák is kapcsolód-
tak, ahol mindenki azt csinálja, amihez 
ért. Ez azt jelenti , hogy a fogyatékosok 
- amennyire mozgásképesek - eljárnak dol-
gozni, rendes munkaidőben. A központ-
nak önfenn ta r tó funkciója van, persze 
azért időről időre támogatásra is szorul. 

J . Orbán: Milyen felismerés terelte a 
teológiától, a lelkészi munkától a lelkigon-
dozás irányában? 

Hézser: Bethelben, ha valaki iskolában 
vagy a teológián tanít - amint én is - , 
ezzel párhuzamosan dolgozik a lelkigon-
dozói intézetben is, hogy ne veszítse el a 
kapcsolatát a gyakorlattal. Én a teológián 

a speciális lelkésztovábbképzést vezetem 
a lelkigondozói intézetben: kórház-, ka-
tona-, illetve bör tönlelkészeknek. A dia-
kóniai intézetben pedig a pszichiátr ián 
dolgozom kórházlelkészként . Egy ilyen 
környezetben a lelkész és a lelkigondozó 
között már nincs különbség. 

J . Orbán: És h a j ó i tudom, családtera-
peuta is. Mit fed ez a fogalom? 

Hézser: Az egyházi és lelkigondozói, 
illetőleg a kórházi gyakorlat egyaránt rá-
vezetett, hogy bármivel foglalkozunk, a csa-
lád mindig szerepet játszik. A háttérben 
mindig ott van; még a kilencven éves né-
ninél is, akkor is, ha úgy néz ki, hogy 
egyedül él: az emlékeiben állandóan ott a 
család. És amikor jó húsz éve Németor-
szágban megkezdtük a családterápiát, szer-
veztünk magunknak Bethelben egy képzést, 
hogy jobban megértsük a család nyelvét, 
és jobban meg tudjuk értetni magunkat. 

J . Orbán: A depresszióról szóló elő-
adása kapcsán hangsúlyozta, hogy nem 
depresszióról, hanem depresszív személyi-
ségről kell elsősorban beszélnünk. Miért 
fontos a kettő közötti különbségtétel? 

Hézser: Depresszív emberről beszél-
tem. Van egy vicc erről: bejön a beteg a 
kórházba, leül az orvossal beszélgetni, és 
az orvos megkérdezi: mi baj? Azt mondja 
a beteg: Depresszióm van. Mire az orvos 
visszakérdez: És?... Magával hozta? - A 
betegség értelmezésével függ össze, ho-
gyan gondolkodunk a betegségről. Nagy 
különbség, hogy azt mondom-e, „beteg-
ségem van" - ami olyan, mintha egy tár-
gyam, biciklim, szemüvegem lenne. Ez 
olyan érzést vált ki, mintha alig volna kö-
zöm hozzá. Egészen más, ha azt mondom: 
„beteg vagyok", vagy „depresszív vagyok". 
Akkor ez kifejezi azt, hogy rám vonat-
kozik, velem történik, történt valami. Ha 
pedig ez sokkal közelebbről érint, akkor 
nemcsak kezeltetni fogom magam, hanem 
meg fogok próbálni mindent megtenni a 
magam erejéből is - hisz rólam van szó! -, 
hogy a betegség vagy elmúljon, vagy minél 
inkább elhordozhatóvá váljék. 

J . Orbán: Mi a kapcsolat az Ön ér-
telmezése szerint a bűn és a depresszió 
között? 

Hézser: Legszívesebben azt válaszol-
nám, hogy semmi. Sok száz év alatt min-
den keresztény egyházban kialakult egy 

egészen félreértett bűnértelmezés. A bűn 
kifejezés a jogrendre, a törvénykönyvre, a 
bíróságra emlékeztet - bűncselekményre. 
A biblikus bűn-fogalom egészen más. 
Nem erkölcsi, nem bűncse lekményt je-
lent, hanem inkább azt fejezi ki, hogy vala-
mi nem úgy történik, nem úgy folyik le, 
ahogy nekem jó lenne. Valami félrecsú-
szott, valami kisiklott az életemben vagy 
életünkben. Nagyon érdekes például, hogy 
ha visszamegyünk a reformációig, Lu-
therig, akkor találunk nála egy ilyen kije-
lentést - amit aztán nagyon részletesen ki 
is fejtett - , hogy: bűnözz erősebben! Elő-
ször felrezzen az ember, hogy mit gondol-
hatott a reformátor , amikor ezt mondta . 
De valójában segít megérteni azt is, ho-
gyan képzelte el a bűnt. Valahogy úgy, 
mint ami kellemetlen, de nem rossz. 
Ugyanis lehetővé teszi a változást, a vál-
toztatást. Valamire rádöbbent , segít vala-
mit felismernem; és abban a pil lanatban 
megnyílik a lehetőség arra, hogy új utat 
keressek önmagamnak, változtassak vala-
mit. (Hogy aztán megteszem-e vagy sem, 
az később sül ki.) Ennyiben a bűn, leg-
alábbis az én elképzelésem szerint, bele-
tartozik a világrendbe, és olyan szerepet 
tölt be, hogy segítségünkre van a változás-
ban, a fejlődésben. 

Nem emelném ki külön a depressziót, 
mert ha már erről beszélünk, akkor alap-
vetően a bün és a betegség kapcsolatáról 
beszélünk. Én ezt a kettőt nem tudom 
összekapcsolni . Vagy ha össze akarom 
kapcsolni, akkor azt kell mondanom: min-
den bűn. Mert semmit nem tudok tenni 
az életben, ami ne ár tana is egyúttal ne-
kem. Ha nagyon pontosan megvizsgálja 
az ember, a jó is árt: nagyon jó a cso-
koládé, de ha sokat eszem belőle, az sem 
használ. N e m kapcsolnám tehát össze a 
bűnt és betegséget. Sőt, még azt sem mon-
danám, hogy a betegség önmagában 
létezik. Ma már el jutot tunk odáig, hogy 
az orvostudomány, és a vallásos antro-
pológia sem mond ja azt, hogy van be-
tegség és van egészség. Mindannyian vala-
hol a betegség és egészség között élünk, 
mozgunk napról napra. És vagy inkább a 
betegség vagy inkább az egészség irányá-
ban tolódik el az életünk. Talán úgy is le-

(Folytatás a 4. oldalon) 
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Mint egy inga... 
(Folytatás az 3. oldalról) 

hetne ezt mondani, hogy mindig van egy 
kis betegség az egészséges emberben is, 
csak éppen nem zavarja, nem veszi észre, 
nem tud róla, nem éli meg, nem is kell vele 
foglalkoznia. És ugyanúgy - akinek be-
teggel volt dolga, az tapasztalja - : milyen 
hihetetlen sok egészség is van a beteg 
emberben! így a kettő között mozgunk, 
ingázunk, és se betegek nem vagyunk, se 
egészségesek, hanem emberek. 

J . Orbán: Elhangzott, hogy a szuicid 
(öngyilkosságra ha j lamos) személyiség 
nem szabad döntés, választás következ-
tében jut el az öngyilkosságig. Mit jelent 
ez: az ember eljuthat egy olyan állapotba, 
amikor a szabad akarata megszűnik? 

Hézser: Azt mindenki el tudja képzel-
ni - és valamilyen mértékben már tapasz-
talhatta - , hogy úgy érzi, megfullad, nem 
kap levegőt. Vagy azért, mert náthás, vagy 
mert fürdés közben víz alá merült - és 
egyre jobban beszűkül. Ez nemcsak az 
orrunkra, a légzésünkre alkalmazva kép-
zelhető el, hanem az életünkre is. Elin-
dulhat egy olyan folyamat az életben, ami 
egyrészt velem függ össze, másrészt a 
környezetemmel, körülményeimmel. Hogy 
úgy érzem, egyre szűkebb lesz körülöttem 
a világ. Ez az érintett számára valóság. De 
ha valaki kívülről nézi, nem biztos, hogy 
ugyanígy találja. Néha igen - példa erre a 
nagyon beteg ember. Észleli napról napra, 
hogy mind kevesebbre képes, kevesebbet 
tud mozogni, a végén már egyáltalán nem. 
Érzi, tapasztalja, hogy az értelme, gondo-
latvilága, érdeklődési köre beszűkül. Va-
lami hasonló indul be a szuicid embernél 

is, el egészen odáig, hogy ez kibírhatat-
lanná válik. Ma úgy magyarázzuk, hogy 
elér egy olyan pontra , hogy azt mondja : 
így nem lehet tovább élni, változtatni kell. 
És semmilyen más változtatási lehetősé-
get nem lát a maga számára, mint - így 
fogalmazom - a halálba menekülést. Sok 
felmérés készült olyanokkal, akik meg-
próbáltak véget vetni az életüknek, de túl-
élték kísérletüket. Ezekből kiderül, hogy 
ezek az emberek nem meghalni akartak, 
hanem változtatni az életükön, de nem 
találtak rá más lehetőséget. így egy tragi-
kus megoldást választottak, ami a halál-
hoz vezet, de aminek a célja nem a halál 
volt. Ezért tartjuk nagyon fontosnak teo-
lógiailag, orvosilag egyaránt, hogy az ön-
gyilkosság kifejezést lehetőleg ne használ-
juk, mert nem igaz. Az ilyen ember nem 
gyilkos, hanem olyasvalaki, aki „bele-
fulladt az életbe". A szabad akarat nem 
olyasmi, ami tőlünk függetlenül létezik. 
Hozzám tartozó, amivel ugyanaz történik, 
ami velem történik egy ilyen ál lapotban. 
Ha én elkezdek beszűkülni, akkor a sza-
bad akaratom is beszűkül. 

J . Orbán: A szabadelvű vallásos gon-
dolkodásban lát-e újat, többlet-lehetőséget 
az egyházon belüli lelkigondozásra? 

Hézser: Ez egyáltalán nem kérdés. 
Ahhoz, hogy mozgásban maradjunk, hogy 
fej lődjünk, nem elég, hogy ugyanazt te-
gyük ma, mint tegnap. Az nem mozgás, 
hanem topogás. Persze megvannak az 
előnyei. Szükségem van a megszokottra, a 
meghit tre, szükségem van arra, ami biz-
tonságot ad - ez az egyik életfeltétele, élet-
szükséglete az embernek, a teológiának, a 
vallásnak, valószínűleg mindennek, ami 
él. De ugyanennyire szükségem van arra, 
hogy újra és újra elgondolkozzam: az, ami 

természetessé vált, ami megdönthetet len 
igazságként kapott pillér-szerepet az éle-
temben, csak azért kapott-e ilyen szerepet, 
mert időközben elfelejtettem rákérdezni? 
Nagyon sokszor kiderül, hogy valamit 
csak azért tar tunk természetesnek, mert 
már leszoktunk róla, hogy megkérdezzük: 
mit is je lent az, értem-e valójában. Ki-
alakul egyféle „áltermészetesség". Ez nem 
jó. Nem tesz jót nekem, a teológiának, az 
életnek. Ezért az új kérdéseket felvető, az 
új összefüggéseket boncolgató gondolko-
dásmód minden tudományágban - a teo-
lógiától a medicináig - e lengedhetet len. 
Azt mondanám: létszükséglet. A kettő 
összekapcsolódása nagyon érdekes. Csa-
ládterapeutaként meggyőződésem: ismer-
jük a családban azt, hogy mindig két erő 
hat. Például, amikor a gyerekek megbe-
tegszenek, vagy amikor el jutnak a „cso-
dálatosan borzasztó" kamaszkorba, vagy 
amikor felnővén kiválnak a családból . 
Ezek meglehetősen nehéz időszakok. És 
ha nagyon pontosan megnézi az ember, 
hogy mi történik egy családban, akkor ott 
két hatásra, két erőre bukkan: az egyik egy 
olyan törekvés, amely által a család meg-
próbál ja elérni, hogy marad jon minden 
úgy, ahogy volt, egy megtartó erő - hiszen 
család vagyunk, és összetartozunk. S akkor 
jön egy másik erő: próbál junk meg vál-
tozni, mert változunk. Ezt nevezzük az 
összetar tó és széthúzó erőnek, és azt 
mondja ma a családtudomány, hogy akkor 
működünk jól, ha ez a kél erő nem úgy 
kiegyensúlyozott, mint egy mérleg, ami 
egyensúlyban van, hanem olyan értelem-
ben kiegyensúlyozott, hogy á l landóan 
mozgásban van, mint egy inga, amely visz-
sza tud térni a nyugvópontra , és el tud 
távolodni. 

Százéves iskola 
a Csendes-óceán partján 

Az iskola a nyitottság, az egyetemes értékek, az ember 
jóravalóságába vetett hit szellemében működik ma is. Oktatási 
f i lozófiáját alapvetően Chann ing szelleme határozza meg: a 
lélek az a hely, ahol az isteni és az emberi találkozhat. Az ember 
születésétől fogva egyetemes értékek hordozója, amelyek az élet 
megvalósulásának feltételei. Ezek kiaknázása, felmutatása, 
művelése a teológiai nevelés alapja. 

Ér thető hát, miért játszott az amerikai uni tar izmus fősze-
repet az emberi jogok (feketék és fehérek jogegyenlősége) és a 
rabszolga-felszabadítás mellett (ha valakit elnyomunk és valakin 
erőszakot a lkalmazunk, tu la jdonképpen azt a lelket erősza-
koljuk meg, amely bennünk is megvan, mert minden ember egy 
darabkája az egyetemes léleknek), s teszi ezt napja inkban is. 
Tanulnak itt a keleti partvidékről jött diákok, déliek, Alaszkából 
érkezettek - s az 1990-es évek elejétől kezdődően erdélyiek is. 

Szeptember 23-án ünnep volt Berkeley-ben. Kicsi iskola 
ugyan, de itt történelmet jelent és történelmet formál. 1904-ben 
alapította Thomas Starr King, író, gondolkodó és lelkész. Az 

alapítót később meghatározó egyéniségek követték, (Earl Norse 
Wilbur, Aurelia Henry Reinhardt) , akiknek hozzájárulása le-
hetővé tette, hogy az iskola szellemiekben és anyagiakban 
egyaránt gyarapodjék. Ma már tekintélyes helyet vívott ki magá-
nak a Graduated Theological Union tagjaként nemcsak Ber-
keley-ben, hanem a San Franciscói-öböl környékén és Amerika 
távolabbi részein egyaránt. 

Az ünnepélynek az iskola melletti katolikus templom adott 
helyet. Lelkészek, tanárok, hallgatók, tekintélyes számú meg-
hívott és szimpatizáns jelent meg. Az iskola énekkara nyitotta 
az ünnepélyt, majd a hagyományos lánggyújtás következett (ezt 
mi tehettük a feleségemmel úgy, hogy először „magyarul gyúj-
tottuk meg"). Az istentiszteleten beszédet mondott dr. Rebecca 
Parker, az egyetem vezetője, majd A liberális egyház a fun-
damentalista világban c ímmel előadást tar tot t William G. 
Sinkford, az amerikai unitárius univerzalisták szövetségének 
elnöke. 

Az ünnepélyt spirituálék, hagyományos zsidó és iszlám 
énekek zárták, majd (természetesen) „party" következett a száz-
éves iskolában. 

Tódor Csaba 
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